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最近、広東省におけるデング熱の流行は深刻で、症例 1,000 人以上が報告されている。順義婦人児童医

院の小児科医、麻佳佳医師は、高齢者や乳児、妊婦はデング熱にり患しやすく、且つ、デング熱の重篤な

症例（デング出血熱やデングショック症候群）のほとんどが小児に発生していると述べた。国慶節休暇旅

行のピークは過ぎたばかりで、家長は積極的に予防策を講じねばならない。 

 

デング熱とは？ 

デング熱は、デング熱ウイルスにより引き起こされる乙類の急性感染症であり、世界中で流行している

蚊媒介感染症の 1 つであり、主にウイルスを携帯している蚊（ヒトスジシマカやネッタイシマカ）に刺さ

れることにより感染が広がるが、感染経路は「患者→ヤブカ→他の人」である。このため、感染者を刺し

た蚊に刺される都度感染リスクが存在する。 

近年の我が国におけるデング熱流行は、主に海外からの輸入症例により引き起こされており、当地での

流行拡大につながっている。広東省疾病管理予防局によると、今年から世界レベルでデング熱の流行が深

刻なものとなっている。秋入り以後気温が下降しているが、雨水が蚊の繁殖を増やすため、防蚊対策を怠

ることはできない。 

 

デング熱の典型的症状は？ 

デング熱の潜伏期間は一般に 1～14日とされるが、最も多いのは 5～9日であり、一般にヒトには感受性

がある。デング熱は、「骨折熱」としても知られているが、これは一部の患者には激痛が現れることによ

る。デング熱の典型的な症状は以下のようなものがある： 

 

1. 高熱 

患者の体温は 24～36時間以内に 39℃または 40℃に上がり、3～7日間熱が続く。 

2. 粘膜の紅潮 

顔、首、胸、その他の体の部分が紅潮します。 

3. 痛み 

激しい頭痛や全身の関節痛、筋肉痛など。 

4. 皮疹 

うっ血性発疹または点状出血性発疹が四肢や体幹、顔面に現れる。多くの場合、皮疹は病気進展後 3

～6日に現れるが通常は 3～5日間続き、皮疹治癒後には鱗屑や色素沈着はみられない。 

5. 出血 

一部患者には、皮下出血や歯茎の出血、鼻血、消化管出血、喀血など様々な部位からの出血が見られ

ることもある。 

6. その他の症状 

消化管の不快感などの症状があり、吐き気や嘔吐、下痢などを伴う場合がある。 

 

デング熱は、普通型と重症型の 2 タイプに分類される。糖尿病や高血圧、冠状動脈性心疾患、消化性潰

瘍、免疫不全症の人、および各種慢性基礎疾患を抱えている人は、重篤化することが多い。重度のデング

熱は髄膜炎や消化管の出血、出血性ショックを併発することが多く、少数の患者はこれにより死亡するリ

スクが起こり得る。デング熱に感染したら、病気の、軽重にかかわらず、直ちに病院の受診を推奨する。 

 

デング熱はどう診断するのか？ 

デング熱流行地や夏から秋の雨季に発熱や皮疹、疼痛、出血などの症状が現れた場合、デング熱感染の



可能性に注意せねばならないが、病気の診断にあたっては、疫学的な病歴や臨床症状および血液検査、生

化学、画像検査、病因学、血清学などの関連臨床検査結果に基づく包括的な診断が必要となる。 

現在、デング熱に対する特効薬はなく、対症療法および支持療法が主に使用されているが、デング熱は

自然治癒する病気であり、一般的に予後は良好である。治療の原則は、早期発見、早期診断、早期治療、

早期の蚊の隔離となる。 

 

デング熱疑いの場合、自宅でどうすれば？ 

1. 積極的に熱を下げること。物理的に解熱することが第一で、高熱の患者にはアセトアミノフェンの経

口投与をする。アスピリンやイブプロフェンその他の非ステロイドタイプの抗炎症薬などの解熱鎮痛薬は、

出血の悪化を避けるため注意して使用せねばならない。 

2. ベッドで安静にしていること。あっさりとしていて高タンパク質の消化しやすい食事をとったり、適

切な水分補給をすること。 

3.出血が明らかな場合には、積極的な止血処置が必要となる。 

4. 速やかに医療機関を受診すること。 

 

もしデング熱に感染した場合、熱が下がり症状が消えるまでは防蚊措置を講じねばならない。 

 

どうすればデング热を出せるのか? 

1. 現在、我が国には使用できるデング熱ワクチンがない。デング熱予防には、主に蚊の予防と駆除によ

り感染経路を遮断すること。 

2. 個人の衛生状態に注意し、頻繁に手を洗い、換気をすること。 

3. 鉢や缶は頻繁にひっくり返し、溜まり水を頻繁に除去すること。 

4. 積極的に蚊を防ぎ、駆除し、殺すこと。 

5. 蚊に刺されないようにする； 網戸や網窓を設置し、外出時には長袖とズボンを着用し、オーデコロン

ローションを塗布するなどする（宮本注：『花露水』は直訳するとオーデコロンローションと辞書に

はありますが、少し違和感がありますね）。 
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Recently, the dengue fever epidemic in Guangdong has been quite serious, with more than a thousand cases reported. 

Ma Jiajia, a pediatrician at Shunyi Women and Children's Hospital, said that the elderly, infants and pregnant women 

are more susceptible to dengue fever, and most severe dengue fever cases (dengue hemorrhagic fever and dengue shock 

syndrome) occur in children. The National Day holiday travel peak has just passed, and parents should actively take 

preventive measures. 

 

What is dengue fever? 
Dengue fever is a Class B acute infectious disease caused by dengue virus. It is one of the mosquito-borne infectious 

diseases prevalent worldwide. It is mainly transmitted by the bites of virus-carrying mosquitoes (Aedes albopictus and 

Aedes aegypti), and the transmission route is "patient → Aedes → other people". Therefore, as long as you are bitten 

by a mosquito that has bitten an infected person, there is a risk of infection. 

 

The dengue fever epidemic in my country in recent years has been mainly caused by imported cases from abroad, 

leading to the spread of local epidemics. According to the Guangdong Provincial Bureau of Disease Control and 

Prevention, since the beginning of this year, the global dengue fever epidemic situation has been severe. Although the 

temperature has dropped since autumn, rain will bring more breeding grounds for mosquitoes, so we must not relax our 
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vigilance in mosquito prevention work. 

 

What are the typical symptoms of dengue fever? 
The incubation period of dengue fever is generally 1 to 14 days, mostly 5 to 9 days, and the general population is 

susceptible. Dengue fever is also known as "bone-breaking fever" because some patients infected with dengue fever 

experience severe pain. Typical symptoms of dengue fever include: 

 

1. High fever 
The patient's body temperature can rise to 39 or 40°C within 24-36 hours and last for 3 to 7 days. 

2. Flushing of mucous membranes 
Flushing on the face, neck, chest and other parts of the body. 

3. Pain 
Severe headache, general joint pain, muscle aches, etc. 

4. Rash 
Congestive rash or punctate hemorrhage rash appears on the limbs, trunk, head, and face. It usually appears 3 to 

6 days into the course of the disease and generally lasts for 3 to 5 days. There is no desquamation or pigmentation 

after the rash subsides. 

5. Bleeding 
Some dengue patients have bleeding in different parts of the body, such as subcutaneous bleeding, gingival 

bleeding, nose bleeding, gastrointestinal bleeding, hemoptysis, etc. 

6. Other symptoms 
Such as digestive tract discomfort symptoms, which may be accompanied by nausea, vomiting, diarrhea, etc. 

 

There are two types of dengue fever: common and severe. People with diabetes, hypertension, coronary heart disease, 

peptic ulcer, immunodeficiency, and various chronic diseases are more likely to suffer from severe disease. Once 

infected with dengue fever, it is recommended to seek medical treatment immediately regardless of the severity of the 

illness. 

 

How to diagnose dengue fever? 
In areas where dengue fever is endemic or during the summer and autumn rainy seasons, you should be aware of the 

possibility of dengue fever infection if symptoms such as fever, rash, pain, and bleeding occur, and disease diagnosis 

requires a comprehensive diagnosis based on epidemiological history, clinical manifestations, and related laboratory 

test results such as blood routine, biochemistry, imaging, etiology, and serology. 

 
At present, there is no specific treatment for dengue fever, and symptomatic and supportive treatment is mainly used. 

However, dengue fever is a self-limiting disease and generally has a good prognosis. The treatment principles are early 

detection, early diagnosis, early treatment, and early mosquito prevention and isolation. 

 
If you suspect you have dengue fever, what can you do at home? 

1. Actively reduce fever. Physical fever reduction is the first choice, and oral acetaminophen can be given to patients 

with high fever. Antipyretic and analgesic drugs, such as aspirin, ibuprofen and other nonsteroidal anti-

inflammatory drugs, should be used with caution to avoid aggravating bleeding. 

2. Bed rest. Eat a light and high-protein easy-to-digest diet, and take appropriate fluids. 

3. For patients with obvious bleeding, active hemostatic treatment is required. 

4. Seek medical treatment in time. 

 
If you are infected with dengue fever, you should stay away from mosquitoes until the fever subsides and symptoms 

subside. 

 
How to prevent dengue fever? 

1. There is currently no dengue fever vaccine available in my country. To prevent dengue fever, we mainly cut off 

the transmission route by preventing and killing mosquitoes. 

2. Pay attention to personal hygiene, wash hands frequently and ventilate. 

3. Turn over pots and jars frequently and clean up standing water. 

4. Actively prevent, repel and kill mosquitoes. 

5. Avoid mosquito bites; you can install screen doors and windows, wear long-sleeved clothes and pants when going 

out, and apply toilet water, etc. 
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近期，广东登革热疫情较为严重，上报病例已逾上千例。顺义妇儿医院儿科麻佳佳介绍，老人、婴幼儿和孕妇

更易感染登革热，且大多数重症登革热病例（登革热出血热及登革热休克综合征）发生于儿童。国庆假期出行高

峰刚刚过去，家长们应积极做好防范措施。 

 

什么是登革热？ 
登革热是一种由登革病毒引起的乙类急性传染病，属于全球范围内流行的蚊媒传染病之一，主要依靠携带病毒

的蚊虫（白纹伊蚊和埃及伊蚊）叮咬传播，传播途径为“病人→伊蚊→其他人”。因此，只要被已叮咬感染者的蚊

子叮咬，就存在感染风险。 

 

我国登革热疫情近年来主要由境外输入病例引起导致本地疫情传播。据广东省疾病预防控制局介绍，今年以来，

全球登革热疫情形势严峻。虽然进入秋季后气温有所下降，但雨水将给蚊虫带来更多的孳生地，防蚊工作不能放

松警惕。 

 

登革热的典型症状有哪些？ 

登革热的潜伏期一般为 1 至 14 天，多为 5 至 9 天，人群普遍易感。登革热又有“断骨热”之称，是由于部分感

染登革热后病人会有剧烈痛感。登革热的典型症状有： 

 

1、高热 
病人体温可在 24—36 小时内升至 39 或 40 ℃，持续 3 至 7 日。 

2、粘膜潮红 
面、颈、胸部等部位潮红。 

3、痛感 
剧烈头痛、全身关节痛、肌肉酸痛等。 

4、皮疹 
四肢躯干或头、面部出现充血性皮疹或点状出血皮疹。多出现在病程的 3 至 6 天，一般维持 3 至 5 天，疹退后无

脱屑或色素沉着。 

5、出血 
部分登革热患者有不同部位的出血，如皮下出血、牙龈出血、鼻出血、消化道出血、咯血等。 

6、其他症状 
如消化道不适症状，可伴有恶心、呕吐、腹泻等。 

 

登革热分为普通及重症两种。伴有糖尿病、高血压、冠心病、消化性溃疡免疫缺陷病者及各种慢性病基础疾病

者更易出现重症可能。重型登革热常并发脑膜炎、消化道出血、出血性休克，少数患者可能因此有死亡风险。一

旦感染登革热，无论病情轻重均建议立即就医。 

 

如何诊断登革热？ 
登革热流行地区或夏秋雨季，出现发热、皮疹、疼痛、出血等症状时均需注意感染登革热可能，疾病诊断需结

合流行病学史、临床表现及血常规、生化、影像学、病原学及血清学等相关实验室检查结果综合诊断。 

目前登革热尚无特效治疗药物，主要以对症支持治疗为主，但登革热是一种自限性疾病，一般预后良好。治疗

原则是早发现、早诊断、早治疗、早防蚊隔离。 

 

怀疑感染登革热，自己在家能做什么？ 
1、积极退热。首选物理退热，对于高热患者可予对乙酰氨基酚口服。应谨慎使用解热镇痛类药物，如阿司匹林、

布洛芬及其他非甾体抗炎药，避免加重出血。 

2、卧床休息。清淡及高蛋白易消化饮食、适当补液。 

3、出血明显者积极止血治疗。 

4、及时医院就诊。 

 



若感染登革热，应防蚊隔离至退热及症状缓解。 

 

如何预防登革热？ 
1、我国目前尚无登革热疫苗可用。预防登革热主要通过防蚊灭蚊来切断传播途径。 

2、注意个人卫生，多洗手、通风。 

3、经常翻盆倒罐、清理积水。 

4、积极防蚊、驱蚊、灭蚊。 

5、避免蚊虫叮咬；可装纱门纱窗，外出穿长袖衣裤，涂抹花露水等。 

 

预防登革热需从自身出发，做好隔离，不去疫情风险区游玩，尽量不去人群密集的地方活动，一旦出现疑似症

状应及时就医。 
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